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Учитывая актуальность дискуссий, касающихся института установления объективной ис-
тины в российском уголовном процессе, автором проведено исследование отражения данной катего-
рии в ходе исторического развития русского права. В статье исследуется закрепление категорий 
«истина» и «правда» в русском законодательстве, регламентирующем уголовный процесс на 
протяжении XI–XIX вв. Анализируются наиболее крупные правовые памятники русского права 
эпохи Древней и Московской Руси, а также законодательство периода абсолютизма. Делается 
вывод о том, что категории «правда» и «истина» всегда были присущи русскому уголовному про-
цессу. Сущность уголовного процесса оценивалась как вид деятельности, призванный установить об-
стоятельства совершенного преступления в соответствии с истиной. 
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Th ere are urgency of the discussions concerning the institution of establishing objective truth in the Rus-
sian criminal process. Th e author conducted a survey of this category in the course of the historical devel-
opment of Russian law. Th e article examines the securing of categories of truth and verscity in the Russian 
legislation regulating the criminal process during the XI–XIX centuries. Th e largest legal monuments of the 
Russian law of the Ancient and Moscow Rus period, as well as the legislation of the absolutism period are 
analyzed. References to these and other normative acts containing categories of truth and veracity are given. 
It is concluded that the categories of truth and veracity have always been inherent in the Russian criminal 
process. Accordingly, the norms, designed to help establish the true circumstances of the committed crime, 
were regularly included in the texts of legal acts. Th e essence of the criminal process was assessed as a kind 
of activity designed to establish the circumstances of the crime committed, in accordance with the truth.
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